

Press Release

Council of Europe Press Division

Ref: 475b08

Tel: +33 (0)3 88 41 25 60

Fax: +33 (0)3 88 41 39 11

pressunit@coe.int

internet: www.coe.int/press

47 members

Albania
Andorra
Armenia
Austria
Azerbaijan
Belgium
Bosnia and Herzegovina
Bulgaria
Croatia
Cyprus
Czech Republic
Denmark
Estonia
Finland
France
Georgia
Germany
Greece
Hungary
Iceland
Ireland
Italy
Latvia
Liechtenstein
Lithuania
Luxembourg
Malta
Moldova
Monaco
Montenegro
Netherlands
Norway
Poland
Portugal
Romania
Russia
San Marino
Serbia
Slovakia
Slovenia
Spain
Sweden
Switzerland
"the former Yugoslav Republic of Macedonia"
Turkey
Ukraine
United Kingdom



Council of Europe Secretary General on the prohibition of torture: "Absolute means absolute"

Strasbourg, 25.06.2008 - "Those who argue that they are justifiably torturing a suspect in order to save lives should also have the intellectual honesty to consider how many new terrorists such a blatant violation of human rights will help to recruit in the future," said Council of Europe Secretary General Terry Davis on the international day of support to the victims of torture.

"For the Council of Europe, there is no hesitation on this point. The judgment of our European Court of Human Rights in the case of *Saadi against Italy* has unequivocally confirmed the absolute prohibition of torture under the European Convention on Human Rights.

"This was a crucially important test case in which several other Council of Europe member states intervened on the side of the Italian authorities and argued for a more flexible interpretation of the ban on torture in the context of the fight against terrorism. They were unequivocally refuted. The ban on torture remains absolute. Governments are not only prohibited from torturing anyone themselves, but are also prohibited from finding or creating loopholes to facilitate extradition of suspects to countries where the risk of torture is high.

"The ruling of the European Court of Human Rights sends a very important message to all European Governments. It says that we must fight hard against terrorists, but we must fight within the law."

Prohibition de la torture : « Absolue veut dire absolue » déclare le Secrétaire Général du Conseil de l'Europe

Strasbourg, 25.06.2008 – « Ceux qui prétendent être justifiés à torturer un suspect pour sauver des vies doivent aussi avoir l'honnêteté intellectuelle de réfléchir au nombre de nouveaux terroristes qu'une violation si criante des droits de l'homme aidera à recruter dans l'avenir, » a déclaré Terry Davis à l'occasion de la Journée internationale pour le soutien aux victimes de la torture.

Pour le Conseil de l'Europe, il n'y a pas d'hésitation à avoir sur ce point. L'arrêt de la Cour européenne des droits de l'homme dans l'affaire *Saadi contre Italie* a confirmé sans ambiguïté la prohibition absolue de la torture en vertu de la Convention européenne des droits de l'homme.

Dans cette affaire pilote éminemment importante, plusieurs Etats membres du Conseil de l'Europe sont intervenus aux côtés des autorités italiennes pour plaider en faveur d'une interprétation plus souple de l'interdiction de la torture dans le contexte de la lutte contre le terrorisme. Leurs arguments ont été réfutés sans ambiguïté. L'interdiction de la torture demeure absolue. Il est interdit aux gouvernements non seulement de torturer qui que soit eux-mêmes, mais aussi de chercher ou de créer des failles dans la législation pour faciliter l'extradition de suspects vers des pays dans lesquels le risque de torture est élevé.

La décision de la Cour européenne des droits de l'homme envoie un message fort à tous les gouvernements européens. Il nous incombe, certes, de lutter contre les terroristes. Mais la lutte, si acharnée soit-elle, doit s'inscrire dans le respect du droit. »